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ë  در ابتدا بگویید طی مدت زمان شیوع کرونا
که برنامه های فرهنگی و هنری روند دیگری را 
تجربه کرد، به چه کارهایی درعرصه موسیقی 

مشغول بوده اید؟
در ایــن مــدت زمــان که به نوعــی اغلب 
برنامه هــای فرهنگی وهنــری نیمه تعطیل 
بودنــد، فرصــت خوبی به دســت آمــد تا به 
کارهایــی که بــه آن علاقه مندم بپــردازم. از 
جمله ســاخت چندین قطعه موســیقی که 
مشغول ضبط آن هستم و در مراحل پایانی 
اســت و در کنــار آن چندین مقاله نوشــتم و 
البتــه فرصتــی به وجود آمــد تا بــرای کتابی 
که سال ها مشــغول نوشتن آن هستم زمان 
بیشــتری درنظــر بگیــرم، کتابی بــا موضوع 
موســیقی  ارکستراســیون  و  سازشناســی 
ایرانــی و بــا توجــه بــه اینکــه زمان بســیاری 
از نوشــتن ایــن کتــاب می گــذرد، امــا هدفم 
این اســت اثر جامعی در این زمینه منتشــر 
کنــم. البته در کنار ایــن کارها و فعالیت های 
موسیقایی ام، گرایش بسیاری به شعر دارم 
و بــرای چندمیــن بار بخش های بســیاری از 
دیوان های مختلف اشــعار موســیقی ایرانی 
را بررســی کــرده ام. آثــار شــاعرانی همچون 
حافظ، ســعدی ومولــوی وازبین ایــن کارها 
و نوشــته ها نســخه برداری می کنــم تــا اگــر 
روزگاری بنــا به ضــرورت، نیاز بــود روی این 
اشــعار کار شــود، ایــن مجموعــه خــوب در 
دســترس و آمــاده باشــد. ضمــن اینکــه از 
یک ســال و نیم قبل مشــغول ســاخت یک 
اثر بزرگ موســیقایی هســتم که یــک اپرای 
کاملًا ایرانی اســت و بزودی نام آن رسانه ای 
خواهد شــد. فکر می کنم نزدیک به دوسال 
دیگــر، ســاخت ایــن کار به طــول بینجامد و 
امیــدوارم اجــرای خوبــی از ایــن اپرا داشــته 
باشــیم. امــا در کنــار انجام ایــن فعالیت ها، 
شــاید نزدیک بــه روزی یک ســاعت، به آثار 
بســیار خوب موسیقی کلاســیک و اجراهای 
بسیار خوب ودرجه یک گوش می دهم. چرا 
که معتقدم موســیقیدانان؛ درهرشــاخه ای 
از موســیقی نوازنده، آهنگســاز یــا خواننده، 
بــه آثارخوب موســیقی گوش بدهنــد تا هم 
درجریــان فعالیت هــای روز موســیقی دنیا 
باشــند و هــم در شــاخه مــورد علاقه شــان 
فعالیــت کنند و البته شــنیدن آثار برجســته 
موســیقی، به طــور ناخودآگاه تأثیر شــگرفی 
درذهــن آنهــا می گــذارد و دچــار روزمرگــی 
نخواهنــد شــد و ایــن امرموجــب می شــود 
خلاقیت هایی که لازمه یک هنرمند اســت، 
شــکوفاتر شــود. اما اگــر ارتباطش بــا دنیای 
موســیقی قطع گردد، بخصــوص آثارخوب 
گفتــه  بــه  کــه  اســت  زمــان  آن  موســیقی، 
دوســتان باید به ســراغ فسیل شدن برویم و 
خلاقیت هــا و گرایش هایــی را کــه لازمه یک 
آهنگســاز یا موســیقیدان درجهت پیشــبرد 
کارهایش است متأســفانه از دست خواهند 
داد. براین اســاس در کنار کارهایی که انجام 
می دهم، شــنیدن آثار خوب موسیقی را هم 
جــزو برنامــه ام قــرارداده ام و ســالیان ســال 
اســت کــه بــه ایــن کار مشــغولم و از انجــام 
آن لــذت می بــرم و حتــی بــه کنســرت های 
موســیقی می روم تا درجریان فعالیت های 

هنری روز دنیا باشم.
ë  در بخــش آهنگســازی، انتخــاب خواننده

چقدر مورد توجه شما است؟ آیا ترجیح شما 
همکاری با خواننده های شناخته شده است 
یا خواننده هایی که طی فعالیت های متعدد 

به اهداف مشترکی رسیده اید؟
وقتــی قــرار اســت اثری بــا کلام بســازم، 
قطعــاً موســیقی کــه می نویســم برمبنــای 
صــدای خواننــده مــورد نظراســت، بــه این 
دلیــل که هرخواننــده یک محــدوده صوتی 
مشــخص دارد و صــدای او در آن محــدوده 
جــذاب وگیــرا خواهــد بــود و براســاس ایــن 
دیدگاه، خواننده مشــخص می شــود و برای 
آن صدای بخصوص موســیقی می نویســم 
ومطمئنــم مشــکلی پیــش نخواهــد آمــد و 

کارهم براحتی اجرا خواهد شد.
ë  در صحبت های خود به آثار روز موســیقی

توســط  کــه  آثــاری  داشــتید،  اشــاره  دنیــا 
آهنگســازان معرفی می شــوند، امــا آن طور 
که انتظار می رود در کشــور ما به این موضوع 
بدرستی پرداخته نشده و شاید یک علت آن 
کم توجهی به آثار روز دنیا باشــد. ســؤال این 
اســت چرا مبحث آهنگســازی، مورد توجه 
آهنگسازان نسل امروز نیست و در این زمینه 

اتفاق تازه و ارزشمندی شکل نمی گیرد؟
در کشور ما به فردی که ملودی می سازد 
آهنگســاز گفته می شود و در بســیاری موارد 
بــه فــردی هــم کــه اثــری را تنظیــم می کند 
آهنگساز و تنظیم کننده می گویند. همچنین 
اثربــزرگ موســیقی و  یــک  کــه  فــردی  بــه 
ارکســترال می ســازد و از صفــر تــا صــد آن 
را برعهــده دارد و یــک کارارزشــمند تولیــد 
می کند هم آهنگساز گفته می شود، درحالی 
کــه بیــن هرســه مــورد تفاوت های بســیاری 
وجــود دارد. نکتــه دیگــر اینکه به فــردی که 
درموســیقی پاپ کارمی کنــد وتنها یک خط 
ملودی می سازد هم آهنگساز گفته می شود 
درحالی که نباید آهنگساز به او اطلاق شود و 
باید اصطلاح دیگری برای او عنوان نهاد که 
در خارج از ایران Songwriter گفته می شود 
و بــه فــردی کــه اثــری عظیــم و ارکســترال 
از  آهنگســازی  و  درموســیقی  و  می ســازد 

دانش و آگاهی بسیار خوبی برخوردار است 
composer می گوینــد. بنابرایــن با توجه به 
تفــاوت کارکــرد این افــراد و اســامی که گفته 
شــد، کســانی هم که در این زمینــه فعالیت 
می کنند در جایگاه خودشــان قرارمی گیرند 
اما متأســفانه درکشــور ما این جزئیات مورد 
اهمیــت نیســت و به هــر فردی کــه ملودی 
می ســازد آهنگساز می گویند. اما درپاسخ به 
این ســؤال که چرا نسل جدید یا آهنگسازان 
هم نســل مــا دراین زمینــه کم کار شــده اند 
دلایــل متعددی وجــود دارد. یــک مورد آن 
ایــن اســت که ســاخت آثار بزرگ موســیقی 
کــه  حمایتــی  اســت،  حمایــت  نیازمنــد 
برعهده دولت بوده اما متأسفانه درکشورما 
مســئولان فرهنگــی حامــی محکمــی برای 
چنین آثاری نیســتند چرا که خــود را متولی 
ایــن کار نمی داننــد. ایــن در حالی اســت که 
وزارتخانــه مهمی همچــون وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، متولی موسیقی مملکت 
ما اســت اما به دلیل مشکلات متعدد مانند 
مســائل مالی، به آثار بزرگ موســیقی توجه 
جدی ندارند  در حالی که باید به آهنگسازان 
کاربلد وحرفه ای سفارش کار داشته باشند تا 
آثــار خوبی درایــن زمینه خلق شــود و برای 
موســیقی ایــن مملکت بمانــد تا اگــر روزی 
یــا روزگاری تصمیــم برآن شــد از موســیقی 
ایران، کنســرتی درخارج از کشور اجرا گردد، 
یــک اثــر قابل قبــول بــرای معرفی بــه دنیا 
داشــته باشــند. اما متأســفانه چنین نگاهی 
وجود نــدارد ودلایلش همان طور که اشــاره 
کردم نخســت مســائل مالــی اســت و دیگر 
مربوط به سیاست هایی است که درفرهنگ 
این مملکت حاکم است یعنی نگاه ویژه ای 
به موسیقی های این چنینی دیده نمی شود.

مــا  درموســیقی  دیگــری  بخــش  امــا 
فعالیــت می کنــد تحــت عنــوان موســیقی 
پاپ بــا ژانرهــای متفــاوت وچون دردســت 
بخش خصوصی بوده، به دنبال ســودآوری 
از ایــن محصــول موســیقی هســتند و ایــن 
سرمایه گذاری را درموسیقی های پاپ دنبال 
می کنند، ولی درآثارموســیقایی که ارزشمند 
بوده و ماندگار اســت، این ســودآوری بســیار 
انــدک حاصــل می شــود، بــه همین ســبب 
معمــولاً در کشــور مــا بــرای ســاخت آثــار 
ارکســترال، تبلیغاتی صــورت نمی گیرد وبه 
همین میزان هم کنســرت های کم تعدادی 
یــا  آنکــه مناســبت  برگزارمــی شــود، مگــر 
موضوع خاصی باشــد و بعد آن بسرعت به 
فراموشی ســپرده می شــود. براین اساس با 
وجود چنین وضعیتی من آهنگساز چگونه 
می توانــم ســال ها و ماه ها روی ســاخت این 
نــوع آثــار زمــان بگــذارم، آن را بنویســم و 
بســازم با علم اینکه می دانم علاوه براینکه 
شــاید شــنیده نخواهد شــد، بلکه حمایت و 
نقطه امیدی هم ازســوی مسئولان نخواهد 
بود و اگر هم کاری صورت می گیرد بر مبنای 
عشق و علاقه شخصی هر آهنگسازی چون 
من بوده که آن را می نویسم و در کتابخانه ام 
نگهــداری می کنــم و غیــر از ایــن، کاری هم 
نمی توانــم انجــام بدهم و به همین ســبب 
آرام آرام انگیزه ها ازبین می رود و دلســردی 
اینکــه  کمــا  می آیــد  به وجــود  افســردگی  و 
بســیاری از آهنگســازان مــا چنیــن شــرایط 
دچــار  متأســفانه  و  می گذراننــد  را  روحــی 
انگیــزه ای هــم  افســردگی شــده اند وهیــچ 
ندارند این درحالی است که همسن و سالان 
مــن که تجربــه بســیار خوبی در موســیقی و 
آهنگســازی دارند، می بایســت بهترین آثار 
خــود را ارائه کننــد نه آنکه با شــرایط روحی 
را در  روزگارشــان  و  روز  غیرقابــل تعریــف، 
خانه و بدون انگیزه ســپری کننــد تا آنجا که 
شــاید هم علاقه ای به شــنیدن آثــار دیگران 
نداشــته باشــند چــرا که موســیقی کــه مورد 
علاقه آنها اســت درجهان پخش نمی شود 
تا به ســراغ آن بروند و اگــر هم علاقه مندی 
بــه شــنیدن موســیقی داشــته باشــند، بایــد 
بــه آثــاری گــوش بدهند کــه درحــال حاضر 
از رســانه ملــی مــا پخــش می شــود. پخش 
ایــن نــوع موســیقی ها از رادیــو و تلویزیــون 
ذائقه شــنیداری مردم را به ســمت یک نوع 
موســیقی خاص در کشــور ســوق می دهد و 
طبیعــی اســت در چنین حالتی انــواع دیگر 
موسیقی به حاشیه کشــیده می شوند مانند 
موسیقی نواحی ایران که در کشور ما جایگاه 
چندانــی نــدارد و شــاید بهتــر اســت بگویم 
شــنیده نمی شــود و البتــه موســیقی ملی ما 
هم دارای چنین وضعیتی است.هرچند که 
در تلاش هستند تغییراتی درآن ایجاد کنند 
وآثاری از این دســت اجرا شــود امــا اگر یک 
برنامــه هدفمنــد و منســجم در نظــر گرفته 
نشــود و آثــار خــوب و قابل قبولی بــرای این 
ارکســترها نوشــته نشــود، نمی توانیم با این 
جملات و آرزوها، دل خوش کنیم و امیدوار 
باشــیم کــه درآینــده موســیقی ملــی خیلی 
خوبی خواهیم داشت یا ارکستر سمفونیک 
آثارآهنگســازان ایرانی را اجــرا خواهند کرد. 
به همیــن دلیل تمامی ایــن موضوعاتی که 
گفته شد نیازمند یک سرمایه گذاری عظیم 
و برنامه گــذاری جامــع فرهنگــی و گســترده 
اســت و اگر از همین امروز، یک برنامه ریزی 
درســت انجام بگیرد و اجرا شــود، شــاید 10 
یا 15 ســال دیگــر به نتیجه درســت و خوبی 
دســت یابیم و نباید انتظار نتیجه گیری زود 
هنــگام را داشــت. برایــن اســاس از همیــن 

اکنــون باید برنامه ریزی هــا و هدف گذاری ها 
انجام بگیرد تا آهنگسازان ما با انگیزه خوب 
و مثبــت به تولید و ســاخت آثــار بپردازند و 
ســفارش کار بدهیــم و در کنــار آن دراختیار 
داشــتن یــک ارکســتر خوب تــا در آینــده ای 
نزدیک، این ارکســترها )ملی و سمفونیک( 
بتوانند این آثار خوب و برجسته را اجرا کنند 
درغیر این صورت وضعیت به همین منوال 
است و کج دار و مریز درهمین مسیر حرکت 

خواهیم کرد.
ë  آثــار از  حمایتــی  روش هــای  از  یکــی 

بــا  آثــار  ایــن  اجــرای  ایرانــی،  آهنگســازان 
ارکســترملی یا ارکستر ســمفونیک است اما 
آن طور که انتظار می رود توجه بســیاری دیده 
نمی شود ارزیابی شما در این زمینه چیست؟

بخــش  در  بویــژه  هنــری  فعالیت هــای 
موسیقی، به صورت یک مجموعه زنجیروار 
و  هســتند  متصــل  یکدیگــر  بــه  کــه  اســت 
نمی توان از هم جدا دیــد. به یاد دارم اوایل 
انقلاب اســلامی بود و اگر اشــتباه نکنم سال 
60 و آن زمان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
ایجاد نشده بود و برای نخستین بار به فردی 
کــه مســئولیت فرهنگــی و هنــری کشــور را 
به صورت موقت برعهده داشت پیشنهادی 
مطــرح کردم و از آن زمان به بعد هم به هر 
مســئولی که به عنوان وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی انتخاب می شــود یا معــاون هنری 
یا مدیرکل دفتر موســیقی و فرصت دیداری 
میســر می شــد ایــن پیشــنهاد و خواهــش را 
داشته ام که اگر در طی سال به همین تعداد 
آهنگساز انگشت شــمار خوب سرزمین مان 
ســفارش کارداده شــود، بعد از 10 ســال یک 
مجموعه عظیم موسیقی دردست خواهید 
داشــت که می توان سربلند درهر گوشه دنیا 
آن را اجرا کرد و این همان برنامه وسیاست 
هنری اســت که اغلب کشــورهای دنیا آن را 
اجرایی می کنند و اینگونه شــکوفا می شوند. 
مانند کشــور فنلاند که در بخش آهنگسازی 
جایگاهــی در دنیــا نداشــت امــا یــک چهره 
جهانــی به نــام »ســیبِلیوس« کــه آهنگســاز 
ملی این کشــور است شکوفا می شود و تمام 
سرمایه گذاری ممکن را روی او انجام دادند 
و آثــارش را چــاپ و منتشــر کردنــد و بــرای 
تمامی ارکســترهای بزرگ دنیا فرســتادند و 
هزینــه کردنــد تا آثــار او اجرا شــود و بعد آن 
آثار به صورت صفحه و ســی دی منتشــر شد 
و مســابقه و جشــنواره های مختلــف برگــزار 
کردند و اینگونه فنلاند توانست با سیبِلیوس 
جایگاه موســیقایی خــود را بــه دنیا معرفی 
کنــد. همانطور که اشــاره کــردم تمامی این 
کلان  برنامه ریــزی  یــک  نیازمنــد  اتفاقــات 
دراین عرصه است و باید مسئولان فرهنگی 
خواهــان چنین اتفــاق مهمی باشــند. خود 
من به شخصه از این دوستان عزیزخواهش 
کــردم آثــار آهنگســازان مــا بــا ارکســترهای 
ملی و ســمفونیک اجرا شــود اما متأســفانه 
بی توجهی شد و هریک به نفر بعدی واگذار 
کردنــد تا به امروز که حال اکنون موســیقی و 
ارکســترهای ما بدین گونه است. آیا در حال 
حاضرایــن امکان وجــود دارد یک کنســرت 
خوب با ارکستر و با اجرای آهنگسازان ایرانی 
برگزار کنیم؟ متأســفانه پاسخ منفی است و 
اگرهم آثاری باشــد همان کارهایی است که 
بارها و بارها در مناســبت های مختلف اجرا 
شده و جای تأسف است که باید بگویم طی 
این سال ها اثر موسیقایی که بتوانیم سرمان 
را بــالا بگیریــم و بگوییم ســاخت آهنگســاز 
ایرانی است تولید نشده و همین امر موجب 
تحلیــل رفتن آهنگســازان ما شــده اســت و 
مقصــر اصلــی ایــن کارهــا عــدم هماهنگی 
زمینــه  در  فرهنگــی  کلان  برنامــه  عــدم  و 
هنری بویژه موســیقی اســت و دلیل دیگری 
وجود نــدارد و وقتی چنین اراده ای از ســوی 
مســئولان مربوطه در تولید موســیقی فاخر 
وجــود نــدارد یا ادعــا می کننــد و نمی توانند 
انجام بدهند سرنوشت ما همین گونه باقی 

خواهند ماند.
ë  باتوجــه بــه تجربه شــما درزمینــه آموزش

موســیقی، ازدیدگاه شــما فضای آموزشی ما 
در پرورش و تربیت آهنگساز و نوازنده خوب 

چه میزان می تواند تأثیرگذار باشد؟
اصلــی  پایــه  موســیقی  هنرســتان های 
تربیــت موســیقیدان حرفــه ای اســت. اگــر 
هنرســتان های موســیقی مــا معلــم خــوب 
نداشته باشند و درکنارآن بودجه لازم تأمین 
نشود و امکانات آموزشــی و کمک آموزشی 
دراختیــار هنرجویــان و معلمــان قرارنگیرد 
و موزیســین خــوب تربیت نشــود، نمی توان 
درآینــده  بــود  امیــدوار  و  داشــت  انتظــار 
نوازنده هــای خــوب در ارکســترها فعالیــت 

کنند.
نکته دیگــر اینکه تعــدادی از هنرجویان 
ایــن هنرســتان ها، بــه دانشــگاه می رونــد و 
فردی که دیپلم هنرستان موسیقی دریافت 
کرده به معنای یک هنرجوی نیمه حرفه ای 
اســت و زمانــی کــه بــه دانشــگاه مــی رود با 
افــرادی همــکلاس می شــود کــه رشــته ای 
متفاوت با هنــر را انتخاب و خوانده اند واین 
امرموجب می شود هنرجو، به ابتدای مسیر 
خــود باز گردد و در کلاس اول بنشــیند و این 
اتفــاق درســطوح بالاتر هــم اینگونه اســت. 
به همیــن دلیل آیــا می توان بعد از 4 ســال 
انتظار پیشــرفتی داشت؟ پاسخ منفی است 
و باید بگویم همان مقدار دانشــی که از قبل 

به  دســت آورده بودند هم ازدســت خواهد 
داد یــا به فراموشــی ســپرده می شــود، مگر 
آنکــه همت کنــد بــا شــرکت در کلاس های 
مختلــف زیرنظراســتادان باتجربه به هدف 
خــود ادامــه بدهــد در غیــر ایــن صــورت با 
امیــد بــه دانشــگاه آن هــم بــا دروســی کــه 
هیچ ارتباطی با موســیقی ندارند پیشــرفتی 
نخواهنــد داشــت و بــه قــول مرحوم اســتاد 
حســین دهلوی یک معلول هنــری تربیت 
می شود واین مشکلات اساسی به دلیل نبود 

سیاستگذاری های درست آموزشی است.
درواقع فردی که هنرســتان موســیقی را 
انتخاب می کند هدفش گام برداشــتن برای 
یک موســیقیدان حرفه ای بودن است. قبل 
ازانقلاب کسانی که موفق به دریافت دیپلم 
می شــدند در همــان هنرســتان بــه مراتــب 
بالاتــر می رفتند تا مدرک لیســانس و اگر در 
عرصــه نوازندگی تلاش کرده بودند، بســیار 
نوازنــدگان،  و  می کردنــد  عمــل  حرفــه ای 
آهنگســازان و رهبــران برجســته ای بودند و 
بایــد بگویم بهترین معلمان امروز، افرادی 
هســتند کــه درآن دوره تربیــت شــده اند اما 
در حــال حاضرایــن رشــته ارتباطــی قطــع 
شــده و دلبســته و امیدوار به دو هنرستان در 
کشــورمان شــده ایم که نمی دانــم امکانات 
آموزشــی آن به چه صورت است و در ادامه 
آموزشــگاه های آزاد موســیقی کــه در حــال 

حاضر فعالیت می کنند.
نکتــه دیگــر دوره های آموزشــی علمی- 
کاربــردی اســت وبــه عقیــده مــن کســانی 
کــه ایــن مراکــز را پایه گــذاری کرده انــد، بــه 
موسیقی کشــورمان خیانت بزرگ کرده اند.
آموزشــگاه هایی که در سرتاســر کشور ایجاد 
و  اســتادان  حضــور  بــدون  هــم  آن  شــده 
معلمــان برجســته و کاربلــد و محصول آن 

چیزی است که در سطح جامعه می بینیم و 
همچنان در حال گسترش است و نمی دانم 
این درد را با چه کسی باید درمیان بگذاریم! 
ناگفتــه نمانــد دربرخــی از آموزشــگاه های 
موســیقی که عنــوان علمی و کاربــردی هم 
ندارد، اســتادان بســیار خوبی حضــور دارند 
کــه البته درجه بنــدی می شــوند و هنرجوی 
ایــن زمینــه تحقیــق و  علاقه منــد بایــد در 
جســت و جو کنــد اما ایــن امکان بــرای همه 
افراد وجود نــدارد و ماحصل آن هزینه های 
بســیار اما نتیجه گیری ضعیف است و همه 
این عوامل برمی گردد به سلســله معیوبی 
کــه بــه آن اشــاره کــردم و تــا زمانی کــه این 
چرخــه معیوب ازابتدا فرو نریزد و به شــکل 

درست بنا نشود همین منوال خواهد بود.
ë  درخصــوص متد هــای آموزشــی هم کمی

توضیــح دهید، آیا نیاز اســت این کتاب ها به 
روز رسانی شوند؟

درایــن زمینــه هم مشــکل بســیار اســت 
ودرحــال حاضــر به طور رســمی کتاب هایی 
تدریس می شود که تاریخ تألیف آنها به 100 
ســال قبل یا بیش از آن برمی گردد و قطعاً 
با مقایســه موســیقی روز دنیا، تأثیر بسزایی 
نخواهد داشت و نیاز است کتاب های جدید 
آموزشــی توســط متخصصان و کارشناسان 
این بخش نوشــته شــود، افــرادی که زندگی 
خود را در این زمینه صرف کرده اند و نسبت 

به آن تخصص ویژه دارند.
طی ایــن ســال ها اســتادان برجســته ای 
درکشور ما ظهور کردند که متأسفانه درحال 
حاضــر بســیاری از آنها در کنار ما نیســتند و 
فوت کرده اند یا جوان های بسیار بااستعداد 
و اســتادان خــوب دانشــگاه و...و همــه ایــن 
عوامل می توانند با یــک برنامه ریزی خوب 
و اصولــی درکنــار یکدیگــر قرار بگیرنــد و به 

نوشــتن کتاب های آموزشــی بپردازند. لازم 
به یادآوری است آن زمان که مدیریت خانه 
موســیقی را برعهــده داشــتم ایــن هــدف را 
به طــور جدی دنبال می کــردم و به یاد دارم 
با استادان حسین علیزاده، مصطفی کمال 
و...دیگــر عزیــزان در زمینه هــای  پورتــراب 
مختلف پژوهشی گروه بندی انجام گرفت و 
این اســتادان در کنار یکدیگر و به سرپرستی 
حســین علیــزاده، کتــاب تئــوری موســیقی 
ایــران را برای هنرســتان تألیــف کردند یا به 
سرپرســتی مصطفــی کمال پورتــراب کتاب 
و  و...  شــد  نوشــته  ایــران  موســیقی  تاریــخ 
معتقــدم در تمام این ســال ها می باید این 
کارهــا انجــام می گرفــت و فرد یــا وزارتخانه 
یــا نهــادی، متولــی ایــن کارها باشــد تــا این 
اتفاق هــا صــورت بگیــرد و ایــن موضوعات 
از کمبود هــا و نیازهای اساســی آموزشــی ما 

است.
ë  به خانه موسیقی اشــاره کردید که در مدت

زمانی مدیریت آن را برعهده داشتید، نقش 
این نهاد صنفی در گره گشــایی مشــکلاتی که 
مطرح شــد و هدایتگری و تربیت نسل جوان 

چیست؟
از دیــدگاه مــن خانــه موســیقی نقــش 
دارد  کشــورمان  موســیقی  در  مؤثــری 
بخصــوص در همیــن مــواردی کــه بــه آن 
اشــاره کــردم چــرا کــه در ایــن خانــه، کانون 
پژوهشــگران موســیقی، کانون آهنگسازان، 
نوازنــدگان و... وجود دارد و می توانم بگویم 
نخبه هــای موســیقی درآنجــا حضــور دارند 
و در کنــار هــم قــرار گرفتــن ایــن افــراد یک 
مجموعه ارزشمند را تشکیل می دهد مانند 
همــان کاری کــه آن زمــان شــروع کردیــم و 
می توانســت ادامه پیدا کند اما تعطیل شد. 
پیشــنهاد من این اســت درخصوص تألیف 
کتاب های آموزشی خانه موسیقی می تواند 
در تعامل با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
کارهــای مهمــی انجــام بدهد و بــا توجه به 
از  برخــی  دادم،  انجــام  کــه  بررســی هایی 
کتاب هــای آموزشــی ما مشــکلات اساســی 
دارند که نیازاســت مرتفع شود و این وظیفه 
وزارت ارشــاد است اما در این زمینه با خانه 
موســیقی که بهترین متخصصان را در خود 
دارد همکاری ندارد و بار دیگر تأکید می کنم 
در ایــن زمینــه ایــن دو نهــاد بایــد تعاملات 
خوبی داشــته باشــند و در کنــار یکدیگرقرار 
بگیرند. نکته دیگر اینکه با توجه به امکانات 
هنــری که این خانه در اختیار دارد، می تواند 
بســیار بسیار مفید واقع شــود چرا که صنف 
بسیار مهمی است و باید ارزش آن را بیشتر 
بدانیم و انتظارات خود را با دست اندرکاران 

آن مطرح کنیم و بخواهیم که انجام شود.
ë  با توجه به انتظار بســیار هنرمندان از خانه

موســیقی و البته نقدهایی هم که مطرح شده 
است، به طور کلی وظیفه این نهاد صنفی در 

قبال هنرمندان آن چیست؟
خانه موســیقی براســاس یک اساسنامه 
فعالیــت می کند که یک یــا دو مورد آن طی 
این چند سال تغییر کرده است مانند مدت 
زمان فعالیــت هیأت مدیره. در اساســنامه 
ایــن خانه مــوارد بســیاری آورده شــده و اگر 
دوســتان ما در خانه موســیقی بنــد بند این 
ایــن موضــوع  بــه  اساســنامه را بخواننــد و 
بیندیشــند کــه بــه کــدام یــک از ایــن بندها 
عمــل کرده اند یا کدام یک قابل اجرا اســت 
و کــدام یک نیســت، نبایــد این گونــه تصور 
کنند کــه بند های ایــن اساســنامه قابل اجرا 
نبوده است. نکته دیگر درباره اندیشه و تفکر 
هیــأت مدیره این خانه اســت. ســال ها قبل 
به مســئولان خانه موســیقی پیشنهاد کردم 
عــلاوه بــر حضــور هیــأت مدیــره و کارهایی 
کــه از ســوی ایــن دوســتان انجــام می گیرد، 
یــک اتاق فکر موســیقی در ایــن خانه ایجاد 
از  عــده ای  از  فکــری متشــکل  اتــاق  شــود؛ 
اهالی باتجربه موســیقی که آشــنا به تمامی 
مســائل و مشــکلات موســیقی هســتند و در 
این زمینه هم با کسی حب و بغضی ندارند 
تــا بــا تدبیرهــای اندیشــمندانه راهکارهای 
درســت ارائه کنند و نتیجه کلی این بحث ها 
را بــا هیــأت مدیره خانــه در میــان بگذارند 
کــه اگر صــلاح باشــد اجرا شــود درغیــر این 
صــورت خیر. اما متأســفانه این پیشــنهاد را 
نپذیرفتنــد و معتقــد بودند که خــود هیأت 
مدیره بر مســائل مختلف رســیدگی خواهد 
کــرد. اما به طــور کلی بایــد بگویــم من جزء 
هیأت مؤســس خانه موسیقی بوده ام و این 
خانــه را از خــود می دانم و دوســتش دارم و 
صمیمانه خواســتار پیشــرفت روزافزون آن 
هســتم و انتظار دارم نگاه جامعه موسیقی 
به آن نگاه خوب و بســیار درخشــانی باشــد 
اما به هر حال مشــکلاتی وجود دارد که باید 
بــا همفکــری یکدیگــر برطرف شــود، حتی 
انتقادهای خــود را بگویند و اظهارنظر کنند 
امــا تا زمانی که تعامل بین هنرمندان و این 
خانــه صــورت نگیرد هیــچ اتفاقــی نخواهد 

افتاد و انتظاری هم نمی توان داشت.
ë  فعالیــت مهــم  شــاخصه های  از  یکــی 

شــما ســاخت موســیقی فیلــم و شــناخت 
بســیارخوب تان در این زمینه است و این که 
شــما از اعضای کانون آهنگســازان موسیقی 
فیلــم هــم محســوب می شــوید. از دیــدگاه 
شــما نقش موســیقی در صنعت فیلمسازی 
چیســت؟ آیا کارهایی که تا به امروز ســاخته 
شــده توانســته مانند آثار گذشــته ماندگاری 

خود را حفظ کند؟
بــه عقیــده مــن موســیقی فیلــم نقــش 
بسیار اساسی در سینما دارد و به اعتقاد من 

موســیقی مکمل فیلم اســت و اگــر فیلمی 
موســیقی نداشــته باشــد، آن خــأ حاکم در 
فیلم کاملًا احساس می شود. از تارکوفسکی 
کارگردان و فیلمســاز شــناخته شــده جهان 
ســینما  در  فیلــم  موســیقی  کردنــد  ســؤال 
ضــرورت دارد یــا خیــر و پاســخ فیلســوفانه 
او ایــن بــود که:»به نظــر من فیلمــی خوب 
اســت که موســیقی فیلم نداشــته باشــد اما 
تــا به حــال فیلمی نســاخته ام که موســیقی 
نداشــته باشــد.« و این نگاه نشــان از اعتقاد 
راسخ برخی از کارگردانان به موسیقی فیلم 
است و با نگاه به تاریخ سینمای ایران و دنیا 
متوجه خواهید شــد اکثریت فیلم ها، دارای 
موسیقی هستند و تأکید دارم موسیقی فیلم 
از ضروریات یک فیلم است و اگر به درستی 
و در جایــگاه خــود اســتفاده شــده باشــد به 
کشــش های دراماتیک فیلم کمک بسیاری 
خواهــد کــرد. در واقع یکــی از جذابیت های 
سینما همان کشش های دراماتیک است که 
موســیقی می تواند این اثرگــذاری را چندین 

برابر کند.
بــه عقیــده مــن دهــه 60، دهــه طلایــی 
موســیقی فیلــم در ســینمای ایران اســت و 
بهترین موسیقی فیلم هایی که می شناسید 
اتفــاق  ایــن  و  برمی گــردد  دوران  آن  بــه 
بدین ســبب اســت کــه آن زمــان مقلد های 
صوتی همچون سیســتم های ســینتی سایز 
و ســمپلرها و افکت هــای مختلــف وجــود 
نداشــت و هــر آنچــه کــه ســاخته می شــد 
حاصل خلاقیت ذهنی آهنگســاز بود والبته 
تعداد آهنگسازانی که دراین زمینه فعالیت 
می کردند و تجربه این کار را داشتند، محدود 
بود. اما بعد از ورود این سیستم های صوتی 
آهنگســازانی  آرام  آرام  کــردم،  اشــاره  کــه 
بــه موســیقی فیلــم روی آوردند کــه چندان 
دانش افراد گذشــته را نداشــتند و به عبارت 
بهتر تحصیــلات آکادمی موســیقی ندارند، 
اما با خرید چنین نرم افزارهایی توانسته اند 
موســیقی فیلــم بســازند و ایــن سیســتم ها 
کمک کرد این افراد بتوانند موسیقی ســازی 
کنند و آرام آرام با پیشرفته تر شدن این ابزار 
صوتــی، بــه جایگاهی رســیدیم کــه به گفته 
یکی از دوســتان علاوه براینکــه خلاقیت در 
آهنگســازی از بیــن رفــت بلکــه به طورکلی 
شیوه درســت آهنگســازی هم از بین رفت. 
به طورمثال بخش مهم و اعظم در ساخت 
موســیقی فیلم، ادیــت و مونتــاژ صداهایی 
صوتــی  کتابخانه هــای  ایــن  در  کــه  اســت 
شــاهد هســتیم و کســانی کــه در ایــن زمینه 
کار می کننــد خبــره شــده اند و نکتــه مهــم 
اینکــه موســیقی های ســاخته شــده، تقریبــاً 
شــبیه به هم هســتند چــرا کــه از افکت های 
یکسانی استفاده کرده اند و این موضوعات و 
معضلات موجب شده در کانون آهنگسازان 
تصمیمــات جــدی گرفتــه شــود. ما بــه این 
فکــر می کنیم کــه باید عنوان هــای جدیدی 
در ایــن کانــون قــرار بگیرنــد. به طــور مثــال 
بخشــی را اختصاص بدهند به آهنگسازانی 
که خلاقیــت موســیقایی دارنــد و می توانند 
بنویســند و بخــش دیگر برای افرادی اســت 
که تکنیسین موسیقی هســتند و مونتاژ های 
در  بنابرایــن  می دهنــد.  انجــام  حرفــه ای 
ســینمای امــروز ایــران بایــد به دنبــال یــک 
تعــداد ژانرهای مختلــف برود تــا از حضور 
همه افراد بهره برده شود. اما با این تفاسیر 
با وجود آنکه افراد بسیاری در این زمینه کار 
می کنند، موسیقی ماندگاری تولید نمی شود 
تــا در خاطر افــراد بماند و نکتــه دیگر اینکه 
هیــچ یک از این کارهــا اثر مثبتی در جامعه 
نمی گــذارد مگــر آن یــک تعــداد آثــاری که 
توســط آهنگسازان خوب ســاخته می شود و 
جذابیــت دارد و انتخاب و تقدیر می شــوند. 
اما متأســفانه طــی این ســال ها موضوعات 
مختلفی در مسیر موسیقی فیلم قرار گرفته 
کــه باید بگویم حاصل جبر زمانه اســت و از 
دیدگاه من بیش از 90 درصد فیلم هایی که 
ســاخته می شود تجاری هســتند و موسیقی 
ماننــد خــود را مــی  طلبــد. بــر ایــن اســاس 
آهنگســازانی چون مجید انتظامی یا احمد 
پژمــان چــه نگاهــی می توانند به ایــن کارها 
داشــته باشــند  وایــن مســائل برخاســته از 
مشکلات کلان موسیقی ایران است و جالب 
اســت آهنگســاز و کارگــردان و دیگــر عوامل 
نسبت به این مشکلات رضایت کامل دارند 

و خواسته شان همین است.
ë  بــر ایــن اســاس کانــون آهنگســازان چــه

نقــش هدایتگــری ایفا خواهــد کرد، چــرا که 
هنرمندان موســیقی پــاپ هم به ایــن زمینه 

روی آورده اند؟
طــی ایــن ســال ها درخصــوص صیانت 
کارگردان هــا  و  موســیقیدانان  آثارهنــری  از 
و تمــام عواملی کــه در ســینما کار حرفه ای 
انجــام می دهنــد بحث هــای فراوانــی بوده 
و طرح هایــی هــم نوشــته شــده اســت و بــه 
سازمان سینمایی ارائه گردیده تا افرادی که 
در نظر دارند به صورت حرفه ای در موسیقی 
فیلم کار کنند باید از کانون آهنگسازان مجوز 
ســاخت بگیرنــد. امــا ایــرادی که بــرآن وارد 
داشتند این بود که کانون در نظر داشت این 
کارها توسط یک تعداد از آهنگسازانی که در 
این مجموعه کار می کنند ساخته شود و یک 
آییــن نامه به آن اضافــه کردیم تا هر فردی 
که علاقه مند است حتی اگر دانش موسیقی 
ندارد از کانون مجوز دریافت کنند و وارد این 
پروسه شوند، به شرط آنکه مسئولیت خوب 
یــا بــد کار را تهیه کننــده یا کارگردانــی که آن 

شخص را انتخاب کرده بپذیرد.

موسیقی ملی و اقوام ایران ضربه خورده است 
ادامه از صفحه 17

ان
ایر

 / 
دی

حم
ی م

 عل
س:

عک

ش
ــر

بـ
ë  به حمایت از آهنگســازان اشــاره کردیــد، با توجه بــه اینکه نکته مهمــی در تولید آثار

ارزشــمند خواهد بود اما موضوع این اســت که در گذشــته حمایت مــادی درتولید آثار 
موســیقی صورت نمی گرفت، اما آهنگســازان قدیمی با انگیزه معنــوی خود فعالیت 
می کردند که شــاید طی این سال ها کم رنگ تر شده باشــد. آیا این اتفاقات به دلیل تغییر 
ذائقه موسیقایی جامعه است یا آهنگسازان ما رغبت کمتری دراین زمینه پیدا کرده اند؟
در سال های بعد ازانقلاب تا نیمه دهه هفتاد و اوایل دهه هشتاد وضعیت موسیقی 
ما به گونه ای بود که تهیه کنندگان موسیقی، یعنی کسانی که تولید کننده آثارموسیقی 
بودند به آهنگســازان ســفارش کار می دادند. به عنوان مثال اگر درآن سال ها سفارش 
آلبوم »یادگار دوست« را نمی دادم، امروز این اثر وجود نداشت و بازهم تأکید می کنم 
در آن دوران تهیه کنندگان موســیقی ســفارش اثر می دادند و آهنگسازان هم با میل و 
رغبت بســیار کار تولید می کردند اما درحال حاضر این انگیزه ها وجود ندارد و به طور 
واضــح ایــن تهیه کنندگان در بخش موســیقی پاپ فعالیــت دارند، چــرا که می دانند 
فعالیت در این زمینه، بازگشت مالی بسیاری خواهد داشت و طبیعتاً سرمایه گذاری ها 
صورت می گیرد. اما در بخش موســیقی های ملی یا اقوام ایــران، این ارزش افزوده ها 
بسیار اندک است و نکته دیگر اینکه سلیقه جامعه هم به دلیل آنچه از رادیو و تلویزیون 
پخش و در سطح جامعه شنیده می شود، تغییرکرده است و البته درخارج ازکشور هم 
وضع به همین گونه است و آنچه می شنویم موسیقی پاپ روز است که بخش عمده 
آن ملودی هــای غربــی با ترانه های ایرانی اســت. وقتی شــرایط اجتماعی بدین گونه 
است و به طور جامع، برنامه ریزی فرهنگی وجود ندارد نمی توان انتظار دیگری داشت 
و من آهنگســاز همچنان با علاقه شــخصی خودم وعشقی که در وجودم نهفته است 
اپرا، سمفونی، سوئیت و.... می نویسم ودر این رابطه اثر جدیدی نوشتم به  نام »همه 
ایرانم« که اجرای بین المللی داشــته اما در ایران اجرا نشــد و فکر نمی کنم شــرایطی 
هم برای اجرای آن به وجود آید اما در خارج از ایران با اســتقبال بســیار خوبی روبه رو 
شد و سؤال من این است چرا وضعیت ما باید اینگونه باشد در حالی که من آهنگساز 
این ســرزمین هســتم و موســیقی من باید ابتدا در کشــور خودم اجرا شــود نه خارج از 
ایران، اما اغلب کارهایم درخارج از ایران اجرا می شــود، چرا که علاقه مندی بیشــتری 
نشان می دهند اما در مملکت خودمان نه انگیزه و امکاناتی برای آهنگساز است ونه 
اشتیاقی برای تهیه کنندگان و همه این مسائل دست به دست هم می دهند تا فعالیت 
در این زمینه را به طور کلی کنار بگذارم و به دنبال حرفه دیگری بروم، یا آنکه همچنان 
برای دل خودمان کار کنیم و در کتابخانه ام نگهداری کنم که در حال حاضر شرایط این 
چنین است که البته خوشبختانه کارهایی را می نویسم که اجرا می شود بویژه درخارج 
از کشــور و از این موضوع بســیار خوشــحال هســتم اما با تمامی این تفاسیر ایجاد یک 

برنامه ریزی کلان فرهنگی در زمینه موسیقی یا در همه هنرها ضرورت دارد.


